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etenschappelijk onderzoek is de afgelo-
pen decennia sterk data-intensief gewor-
den. Dat geldt niet alleen voor de 

bètawetenschappen, waar instrumenten zoals 
deeltjesversnellers enorme hoeveelheden gegevens 
genereren. Ook klimaatonderzoek, biologie, astro-
nomie en zelfs literatuurwetenschap hebben ermee 
te maken. Zo zijn de gedigitaliseerde boeken van 
Google recent door wetenschappers aan Harvard 
gebruikt voor het onderzoeken van culturele 
trends. Met geavanceerde algoritmes, visualisatie-
technieken en computersimulaties zijn trends en 
patronen te ontdekken. Het Netherlands eScience 
Center wil multidisciplinair en datagedreven 
onderzoek ondersteunen en versterken door effec-
tief en innovatief gebruik van ICT in wetenschap-
pelijk onderzoek te stimuleren. 

Versn ipper ing VOOrkOmen Een van de 
doelen van het eScience Center is om de coördina-
tie in het eScience-veld te verbeteren. 
Onderzoekers ontwikkelen hulpmiddelen nu vaak 
speciaal voor hun eigen project. Het NWO-
programma CATCH levert bijvoorbeeld interes-
sante zoekstrategieën op voor het herkennen van 
muziek. Het onderliggende concept van die strate-
gieën is in andere disciplines bruikbaar, mits 
generiek gemaakt en technisch een stap verder 
gebracht. Elders worden text mining systemen ont-
wikkeld om medische en biologische literatuur te 
scannen op de werking en bijwerkingen van bioac-
tieve stoffen, terwijl geesteswetenschappers verge-
lijkbare algoritmes hebben om ingescande oude 
manuscripten te onderzoeken. Het eScience Center 
wil kennisuitwisseling bevorderen, versnippering 
voorkomen en continuïteit bieden in ondersteuning 
en beschikbaarheid van de verschillende instru-
menten en concepten op dit terrein.
Een ander doel is om ICT te gebruiken als katalysa-
tor voor samenwerking over wetenschappelijke 
domeinen heen. Dat is belangrijk, want weten-
schappelijke doorbraken vinden steeds vaker 
plaats op het snijvlak van disciplines. Wanneer 
eScience-methoden slim en innovatief in een cohe-

tekst  daphne riksen  foto’s  ivar pel en Shutterstock

Het begrip eScience staat voor het gebruik van 

informatietechnologie in data-intensieve weten-

schapsgebieden. Onderzoekers analyseren al die 

gegevens met ict-instrumenten, die elk vakge-

bied meestal zelf ontwikkelt. Het Netherlands 

eScience center, een gezamenlijk initiatief van 

NWO en SurF, wil daar verandering in brengen. 

 Netherlands eScience Center 

in de startblokken
rente infrastructuur worden gecombineerd, wordt 
die betaalbaar en bruikbaar voor zowel alfa-, bèta- 
als gammawetenschappen. Zo’n omgeving is ook 
een goede basis voor infrastructurele projecten die 
NWO financiert, zoals Biobanking and Biomole-
cular Research Infrastructure, een netwerk van 
Nederlandse biobanken.

krachten bundelen ‘Het Center richt zich 
vooral op het ondersteunen en versnellen van grote 
wetenschappelijke gebieden en programma’s’, legt 
Jacob de Vlieg uit. Hij is Global Head Molecular 
Design & Informatics bij farmaceutisch bedrijf 
MSD, deeltijdhoogleraar Computational Chemistry 
aan de Radboud Universiteit en voorzitter van de 
programmacommissie die dit nationale centrum op 
korte termijn op poten zet. ‘Dus op gebieden waar 
de vragen en uitdagingen goed zijn gedefinieerd, 
waar kritische massa voorhanden is en een goede 
balans kan worden gevonden tussen kortetermijn-
resultaten en het ontwikkelen van een langere ter-
mijn eScience-strategie.’ Waar mogelijk maakt het 

centrum gebruik van bestaande, ook commercieel 
verkrijgbare, ICT-methoden en -technieken. De 
Vlieg: ‘Pas als iets niet bestaat, ontwikkelen we het 
zelf, in samenwerking met onderzoeksgroepen en 
instituten. Er is al veel expertise beschikbaar, bij-
voorbeeld afkomstig van het programma VL-e 
(Virtual Laboratory for eScience) of NBIC 
(Netherlands Bioinformatics Centre). We willen de 
krachten bundelen en duplicatie voorkomen.’ 

rOnd de waterpOmp In het centrum, dat zich 
later dit jaar vestigt op het Science Park in 
Amsterdam, werken domeindeskundigen samen 
met deskundigen uit andere wetenschapsgebieden 
en met eScience-engineers. ‘Onderzoekers kunnen 
bij ons terecht om projecten uit te voeren’, legt De 
Vlieg uit. ‘Er komen open calls. Iedereen uit weten-

schap en bedrijfsleven is welkom om bij ons tijd 
door te brengen en te zien hoe eScience-instrumen-
ten worden gebruikt voor het delen en analyseren 
van complexe gegevens. ‘Rond de waterpomp’ 
ontstaan ongetwijfeld veel nieuwe ideeën om 
wetenschappelijke problemen op te lossen die te 
maken hebben met grote hoeveelheden gegevens.’
Het eScience Center wil worden afgerekend op 
wetenschappelijke doorbraken en op breed toepas-
bare ICT-tools, vertelt De Vlieg. ‘Maar ook op spin-
off in de vorm van nieuwe bedrijven. Breed 
inzetbare, generieke tools moet je grootschalig 
kunnen uitrollen.’ In dat geval draagt het centrum 
beheer en verdere ontwikkeling over aan andere 
organisaties en hightech start-ups. Op langere 
termijn wil het de hele innovatieketen voor het 
eScience-gebied op orde hebben, van exploratief 
onderzoek tot het ontwikkelen van ICT-producten.

effectieVe brug De plannen voor een natio-
naal centrum komen voort uit de strategische 
agenda ICT2030.nl van ICTRegie uit 2008. Die 
bepleitte versterking van de Nederlandse positie op 
het gebied van eScience en de totstandkoming van 
een nationale ICT-onderzoeksinfrastructuur. Na 
een positief kabinetsbesluit sloegen NWO en SURF 
de handen ineen. ‘Beide organisaties hebben hun 
eigen doel en kracht in respectievelijk het weten-
schappelijke en het ICT-domein’, 
licht De Vlieg toe. ‘In dit centrum 
komen ze samen om een effec-
tieve brug te vormen tussen 
onderzoek en ICT. De samenwer-
king geeft het eScience Center het 
beste van twee werelden.’ <

‘ We willen de krachten bundelen  
en duplicatie voorkomen’

Het Netherlands eScience Center, een gezamenlijk initiatief van NWO en SURF, gaat de 

coördinatie in het eScience-veld verbeteren en het gebruik van ICT in het wetenschap-

pelijk onderzoek stimuleren. Onderzoekers kunnen er projecten uitvoeren en zien hoe 

eScience-instrumenten worden gebruikt voor het delen en analyseren van complexe 

gegevens. Het eScience Center wil zich later dit jaar vestigen op het Science Park in 

Amsterdam, dichtbij SARA, Nikhef, CWI en het European Grid Initiative. 
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et kabinet heeft de chemiesector gekozen 
als één van de topsectoren’, benadrukte 
Verhagen tijdens de opening aan het Binnen-

hof in Den Haag. Verwonderlijk is dat niet. In 2010 
bedroeg de totale omzet van de sector 48 miljard 
euro. Daarmee is het de tweede belangrijkste indus-
triële sector van Nederland, na de voedingsmid-
delenindustrie, die werk biedt aan ruim 65 duizend 
mensen. NWO-voorzitter Jos Engelen: ‘Chemie is 
niet alleen een grote sector, er komt ook heel veel in 
samen. Onderzoek en bedrijfsleven vinden elkaar in 
programma’s als ACTS, maar ook verschillende 
disciplines slaan de handen ineen: in het pro-
gramma Science for Arts werken chemici bijvoor-
beeld samen met restaurateurs en kunsthistorici.’ 

reputatie Aan de reputatie van de chemie 
schort nog wel het een en ander: chemie vervuilt, is 
gevaarlijk en stinkt. Het Internationaal Jaar van de 
Chemie is in Nederland op zijn zachtst gezegd niet 
smetteloos begonnen. De grote brand bij Chemie-
Pack in Moerdijk zette het vakgebied in een kwaad 
daglicht. Een van de doelstellingen van de UNESCO 
is om in 2011 de publieke opinie over de sector op 
te krikken. Hoogleraar Organische chemie en voor-
zitter van het NWO-gebiedsbestuur Chemische 
Wetenschappen, Ben Feringa: ‘Dit jaar is een fees-
telijke aanleiding om de verworvenheden van de 
chemie positief te belichten. We willen laten zien 
hoe ongelooflijk belangrijk ons vak is voor de hui-
dige levensstandaard van de westerse wereld.’ 

VrOuwen Dat de UNESCO voor 2011 heeft geko-
zen is geen toeval. Het is dit jaar honderd jaar gele-
den dat de natuur- en scheikundige Marie Curie 
(1867-1934) haar tweede Nobelprijs ontving, die 
voor de scheikunde. Curie kreeg deze Nobelprijs 
voor haar ontdekking van de elementen radium en 
polonium. De wereldwijde aftrap van dit chemie-
jaar in Parijs werd daarom opgeluisterd met een 
lezing van kernfysicus Hélène Langevin-Joliot, de 
kleindochter van Marie Curie. Het is dit jaar echter 
ook honderd jaar geleden dat ‘Madame Curie’ werd 
geweigerd als lid van de Franse Academie van 
Wetenschappen. ‘Hierbij rijst de vraag hoeveel 
Nobelprijzen je als vrouw moet hebben om lid van 
de academie te mogen worden’, aldus de president 
van de KNAW en gastspreker tijdens de Neder-
landse opening, Robbert Dijkgraaf. Chemiejaar 
2011 staat dan ook deels in het teken van vrouwen 
in de chemie. In Nederland organiseert NWO rond 
dit thema het symposium ‘Women in Chemistry’.

een greep uit het aanbod:

28 januari  Officiële opening Internationaal Jaar van de Chemie in Nederland (Den Haag)

21 mei ‘Dag van de Chemie’, kijkje in de keuken van de chemische sector (landelijk) 

27 mei Symposium ‘Women in Chemistry’ (Amersfoort) 

25 juni t/m 4 september Zomertentoonstelling ‘Chemie aan Zee’ in science center 

NEMO (Amsterdam)

vanaf september Tentoonstelling over Marie Curie en andere chemici in Museum 

Boerhaave (Leiden)

10 september Chemieloop (Terneuzen) 

oktober ‘Global Chemistry Experiment’, experiment voor leerlingen van middelbare 

scholen en basisscholen (landelijk) 

28-29-30 november Slotevenement CHAINS, nationale wetenschappelijke chemie-

bijeenkomst (Maarssen)

Een volledig overzicht is terug te vinden op www.jaarvandechemie.nl

Het Internationaal Jaar van de Chemie is een initiatief van IUPAC (International Union 

of Pure and Applied Chemistry) en UNESCO (United Nations Educational, Scientific and 

Cultural Organization). In Nederland werken de volgende organisaties samen bij de pro-

motie van het Jaar van de Chemie: NWO Cluster Chemische & Exacte Wetenschappen, 

KNCV, VNCI, OVP, Stichting C3, PMLF.

c h e m i e j a a r  i n  n e d e r l a n d

nOOdza ak Valt er 
eigenlijk wel zoveel te 
vieren in dit chemie-
jaar? De Europese eco-
nomie zit in een periode 
van beperkte groei. De 
hele wereld moet hogere 
prijzen voor grondstof-
fen betalen vanwege de 
grondstofhonger van 
nieuwe opkomende 
wereldeconomieën. 
Hans Wijers, topman 
van chemieconcern 
AkzoNobel, is toch posi-
tief over de toekomst. 
‘De wereldbevolking zal 
groeien van 6,8 miljard 
nu, naar ongeveer 9 mil-
jard in 2050. Deze groei 
biedt enorme mogelijk-
heden voor de chemi-
sche industrie.’ Maar 
volgens Wijers is duur-
zaamheid een sleutel-
begrip om ook 
daadwerkelijk van deze 
groei te kunnen profite-
ren. ‘De kaarten worden 
opnieuw geschud. We 

moeten ons richten op duurzame energie. Niet 
omdat het modieuze linkse praat is zoals sommige 
mensen in Den Haag beweren, maar omdat er een 
maatschappelijke en economische noodzaak is.’

driehOek Minister Verhagen heeft geen cadeau-
tjes in petto in dit feestelijke jaar. De focus wordt 
verlegd van subsidies naar leningen aan het 
bedrijfsleven. De gelden uit het Fonds Economische 
Structuurversterking (FES), waaruit de afgelopen 
vijftien jaar voor ruim 15 miljard euro is geïnves-
teerd in onderzoek en innovatie, worden nu 
gebruikt om de schatkist aan te vullen. Verhagen 
wil inzetten op de ‘Gouden Driehoek’ van onderne-
mers, onderzoekers en overheid. ‘Het kabinet 
maakt voor elk topgebied een actieplan, opgesteld 
door experts vanuit het bedrijfsleven, de kennisin-
stellingen en de overheid. Hoe dat er precies uit ziet 
kan ik u binnenkort vertellen.’ Volgens Wijers 
moeten we er wel voor waken dat we van Verhagens 
Gouden Driehoek geen Bermudadriehoek maken. 
‘In Nederland praten we al jaren over een samen-
hangende langetermijnstrategie voor een groenere 

energievoorziening. We hebben ons daarvoor per-
fect georganiseerd, maar praten al vijf jaar zonder 
dat er echt iets gebeurt. Ik ben daarom blij dat de 
minister in termen van actieplannen spreekt.’ 
Zorgen zijn er ook over het lage aantal promovendi 
in de bèta-techniek. Ten opzichte van Scandina-
vische landen loopt Nederland achter. ‘Het aantal 
promovendi in Nederland is vergeleken met Zweden 
een factor acht lager’, constateert KNAW-voorman 
Dijkgraaf nuchter.

Toch overheerst het optimisme bij de Nederlandse 
start van dit chemiejaar. ‘Het feit dat wij nu in staat 
zijn om materialen te maken door atoom voor 
atoom te rangschikken, is minstens honderd jaar 
lang een fantasie geweest’, glundert Dijkgraaf. Of 
om met Feringa te spreken: ‘De huidige schaarste 
in energie en grondstoffen vraagt om stevige inves-
teringen in fundamenteel onderzoek. Het is zaak 
om nu de problematiek echt onder ogen te zien, 
zodat we over dertig jaar een nieuw perspectief 
hebben.’

‘ Ik ben blij dat de minister in termen  
van actieplannen spreekt’

Foto onder: Marie Curie. 

Dit jaar is het honderd jaar 

geleden dat zij de Nobelprijs 

voor de scheikunde ontving.

w e t e n s c h a p  e n  c h e m i e w e t e n s c h a p  e n  c h e m i e

UNESCO zet chemie op internationale agenda

Charmeoffensief 
van chemie

Het jaar 2011 is door de uNeScO bestempeld tot internationaal Jaar van de chemie. de wereldwijde aftrap 

vond plaats op 27 januari in parijs, waar het uNeScO-hoofdkwartier is gevestigd. een dag later opende de 

minister van economische zaken, landbouw en innovatie, maxime verhagen, de Nederlandse campagne. 

de campagneslogan klopt volgens de minister als een bus: ‘chemie is overal!’

tekst  mark Schmets
foto’s  NWO chemische Wetenschappen

<
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Genetische pech 
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en mens kan genetische pech hebben. Soms 
staat het lot dan vast, zoals bij de kinderen die 
hoogleraar Moleculaire neurobiologie Ype 

Elgersma in het Sophia Kinderziekenhuis ontmoet. 
Sommigen zijn met een defect gen geboren en krij-
gen een verstandelijke handicap. Bij anderen geven 
hun genen alleen een grotere kans op tegenslag.  
Neem schizofrenie. Als je dat hebt, dan is de kans 
dat je eeneiige tweelingbroer het ook heeft vijftig 
procent’, vertelt Steven Kushner, hoogleraar 
Neurobiologische psychiatrie.
De aandoeningen waar Elgersma en Kushner 
onderzoek naar doen zijn verschillend. Maar de 
fundamentele vragen die de twee wetenschappers 
van het Erasmus MC over het brein stellen zijn het-
zelfde. Wat doen ‘verkeerde genen’ met het zenuw-
stelsel? Welke processen raken verstoord en hoe 
zorgt dat voor schade in de hersenen? En de 
belangrijkste vraag voor de patiënt: is de aandoe-
ning te remmen, de schade te beperken?
Volgens Elgersma begrijp je een aandoening pas 
echt wanneer je de hele keten overziet, van gen tot 
lichaam. Neem het Angelmansyndroom. Bij die 
aandoening is de signaaloverdracht tussen de 
zenuwcellen in de hersenen verstoord. ‘Deze kinde-
ren zijn zwaar verstandelijk gehandicapt. Maar hoe 
komt dat? Is het zenuwstelsel verkeerd aangelegd, 
of zijn de signalen tussen de zenuwcellen van ver-
minderde kwaliteit? Dat is essentiële informatie. 
Als het aan de signaalkwaliteit ligt, is er hoop op 
een medicijn, maar als er bij de aanleg iets mis is 
gegaan, dan is genezing vrij kansloos.’

gekleurd weefsel Voor hun onderzoek 
gebruiken de neurobiologen levend hersenweefsel. 
Ze kleuren het weefsel aan – jargon voor het toe-
voegen van een stof die in de stofwisseling van de 
actieve cellen wordt opgenomen en door een 
microscoop goed zichtbaar is. Door die stof slim te 
kiezen kan een onderzoeker bijvoorbeeld alleen de 
remmende zenuwcellen aankleuren, of enkel de 
ondersteunende gliacellen.

Elgersma: ‘Hersenweefsel van patiënten hebben we 
meestal niet. Daarom zijn we aangewezen op proef-
dieren.’ De onderzoekers gebruiken zogeheten muis-
modellen: muizen met dezelfde genetische afwijking 
als de menselijke patiënten. De dieren hebben ook 
vergelijkbare symptomen, zoals leerproblemen of 
depressief gedrag. ‘Het is aannemelijk dat in de her-
senen van deze proefdieren hetzelfde misgaat als bij 
mensen’, aldus Kushner. ‘En wij willen weten wat 
dat is.’
Voor dit onderzoek kreeg het Erasmus MC in febru-
ari een nieuwe microscoop, die speciaal is ontwik-
keld voor hersenweefsel. De financiering kwam rond 
met hulp van het programma ‘Investeringen NWO-
middelgroot’. ‘We hadden al microscopen waarmee 
we hetzelfde konden zien, maar die moet je hand-
matig bedienen. Ieder monster kost uren, dat is 
monnikenwerk’, legt Kushner uit. De nieuwe aan-
winst is volautomatisch. Met een muisklik geef je 
aan welk deel van het flinterdunne plakje hersen-
weefsel in kaart moet worden gebracht; de micros-
coop doet de rest. Kushner, enthousiast: ‘Hij werkt 
door als wij slapen.’
De nieuwe microscoop trekt collega’s naar hun labo-
ratorium. Kushner: ‘Nu bekend raakt dat we deze 
microscoop hebben, kloppen er mensen aan mijn 
deur die ik nog niet kende. We denken al na over 
wat we doen als het te druk wordt, hoe we dan 
beslissen welke onderzoeker eerst mag.’

OOrza ak Of geVOlg  In het onderzoek van 
Elgersma zijn oorzaak en gevolg duidelijk – kinderen 
met een fout gen krijgen gegarandeerd ontwikke-
lingsstoornissen. Bij de psychiatrische aandoeningen 
van Kushner ligt dat complexer: verkeerde genen ver-
groten daar de kans op tegenslag. ‘Zoals bij die een-
eiige tweeling: ze hebben dezelfde genen, maar de 
een wordt wel schizofreen en de ander niet. Naast de 
genen spelen externe factoren een rol. We weten 
alleen vaak niet welke factoren dat zijn – is het 
stress, alcohol, gebrek aan slaap, of iets heel anders?’
Kushner wil zich daarom eerst richten op de uitzon-
derlijke aandoeningen, waarbij die externe factor wél 
duidelijk is. Zoals bij post partum psychoses. 
Vrouwen die na hun eerste bevalling psychotisch 
worden, lopen onbehandeld een groot risico dat dit 
bij een volgende zwangerschap weer gebeurt. ‘De 
bevalling zet de psychose in gang. De vraag is hoe dat 
werkt, welke genen daarbij betrokken zijn, wat er in 
de hersenen gebeurt. En als je post partum psychoses 
begrijpt, weet je hopelijk ook meer over gewone psy-
choses. De uitzondering vertelt je over de regel.’
Kushner is ervan overtuigd dat beter begrip van 

n w o - m i d d e l g r o o t n w o - m i d d e l g r o o t

tekst anouck vrouwe  
foto casper Hoogenraad en 

Ype elgersma

illustratie carolyn ridsdale / 

artbox

Aflevering 4
projecten uit  

NWO-middelgroot

Wat: NWO heeft onlangs in het programma Investeringen NWO-middelgroot 31 subsidies 

toegekend voor de aanschaf van apparatuur, het opzetten van dataverzamelingen en het 

maken van software en bibliografieën. De totale investering bedraagt 10 miljoen euro. 

Waarom: Veel onderzoekers zijn voor hun werk afhankelijk van grote apparaten, data-

verzamelingen en nieuwe software. Dat geldt voor bèta- en technische wetenschappen, 

sociale en geesteswetenschappen. Met NWO-middelgroot financiert NWO grote voorzie-

ningen die voor individuele groepen vaak te duur zijn. Deze voorzieningen zijn noodzake-

lijk om de positie van de Nederlandse wetenschap veilig te stellen. Dankzij Investeringen 

NWO-middelgroot kunnen wetenschappers uit heel Nederland gebruikmaken van zeer 

geavanceerde onderzoeksvoorzieningen. 

Hoeveel: NWO wil investeringen in onderzoeksinfrastructuur aanmoedigen en steunen. 

NWO betaalt maximaal 75 procent van elke subsidie van NWO-middelgroot. De univer-

siteit of het instituut draagt minimaal 25 procent bij. De bijdrage van NWO varieert van 

110.000 tot 900.000 euro. Voor investeringen met een NWO-bijdrage boven 900.000 

euro kunnen onderzoekers aanvragen indienen binnen het programma Investeringen 

NWO-groot. meer informatie: www.nwo.nl

n w o - m i d d e l g r o o t

psychiatrische aandoeningen van grote waarde is, 
zelfs vóórdat het leidt tot een verbeterde behande-
ling of nieuwe medicijnen. ‘Het stigma bij hersen-
aandoeningen is groot. Mensen zijn als de dood voor 
ziekten die ze niet begrijpen. Neem kanker – vroeger 
kon je daar niet over praten. We wisten niet hoe je 
er aan kwam, wat het precies deed, het was alle-
maal griezelig. Nu we meer weten, is het stigma 
minder geworden, zelfs bij vormen waar we niets 
tegen kunnen doen. Ik denk dat dit voor aandoenin-
gen als schizofrenie, depressie en angststoornissen 
ook geldt: als je kan uitleggen wat er in de hersenen 
mis gaat, vinden mensen het minder eng.’ <

E
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Ingekleurd microscopisch 

beeld van synapseiwitten in 

de hersenen van een muis.

‘

ze zien de gevolgen: kinderen met een verstandelijke handicap, patiënten met een psychiatrische aan-

doening. ze kennen de oorzaak: genetische aanleg. Neurobiologen Ype elgersma en Steven kushner 

bestuderen hersenweefsel om te zien hoe die verkeerde genen zoveel schade kunnen aanrichten. NWO-

middelgroot droeg bij aan hun nieuwe microscoop.
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fgelopen januari is de nieuwe strategieperi-
ode van NWO ingegaan. Onder de naam 
Groeien met kennis werkt NWO vier jaar 

lang aan zes speerpunten. ‘NWO is een nationale 
organisatie die boven de partijen staat en denkt 
vanuit het onderzoek zelf. Onze belangrijkste taak is 
dan ook om vanuit het begrip van hoe wetenschap 
werkt onderzoeksbeleid te maken en het beste 
onderzoek en de beste onderzoekers te financieren. 
Feitelijk is deze basisgedachte achter de strategie 
meteen in een notendop onze missie. Vandaar dat de 
nieuwe nota zeker geen trendbreuk is met de vorige, 
Wetenschap gewaardeerd!,’ zegt Jos Engelen. 
Groeien met kennis beschrijft hoe NWO de komende 
jaren wil investeren in talent en open competitie; 
interdisciplinair onderzoek wil samenbrengen in 
maatschappijgeïnspireerde thema’s; kennisbenut-
ting wil stimuleren; internationale samenwerking 
wil versterken; toegang tot hoogwaardige onder-
zoeksfaciliteiten wil bevorderen en de nationale rol 
van NWO-instituten wil versterken. Hoe is men tot 
deze zes speerpunten gekomen?

dra agVlak Engelen trapt af: ‘Deze strategie is 
mijn eerste als NWO-voorzitter. Ik heb eerst eens 
een stap terug gedaan, en mij afgevraagd wat het 
doel van zo’n strategie moet zijn. Dat is voor mij 
tweeledig: we moeten een strategisch kader hebben 
voor ons beleid, zodat we niet telkens opnieuw het 
wiel uitvinden. Daarnaast willen we draagvlak 
creëren voor onderzoeksfinanciering in Nederland. 
Dat laatste betekent dat belanghebbenden bij NWO 
het nut moeten inzien van ons beleid. Om dat voor 
elkaar te krijgen, hebben we een brede consultatie 
georganiseerd. Niet alleen de wetenschap, maar 
ook de politiek en het bedrijfsleven hebben meege-
dacht over de te volgen koers. Dit alles heeft gere-
sulteerd in een ambitieuze nota, die – tegen de 
tijdgeest in – vraagt om een extra accres van 500 
miljoen euro.’
Jan-Karel Koppen valt in: ‘Dat verzoek om extra 
geld was zeker geen doel op zich. Alle gesprekken 
die we gevoerd hebben kwamen uit op dezelfde 
spagaat: de partijen uitten dezelfde wensen en 
ambities om het Nederlandse onderzoek en de 
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‘Onze nieuwe strategie is stevig, breed en blijft ook in het huidige politieke  

klimaat overeind.’ Jos engelen, voorzitter van NWO, en Jan-karel koppen, 

directeur beleidsontwikkeling en -ondersteuning, zijn eensgezind in hun oor-

deel over het uitgezette beleid voor de komende vier jaar. een dubbelinter-

view over keuzes in een onzeker politiek en economisch klimaat.
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Nederlandse kenniseconomie op een hoger plan te 
tillen, maar waarschuwden bij voorbaat dat het 
lastig zou worden daar de bijbehorende investerin-
gen voor te vinden.’ Om de lezer van de strategie-
nota glashelder te maken wat het uitblijven van 
extra investeringen betekent voor de haalbaarheid 
van de plannen, besloot NWO als bijlage een over-
zicht te geven van wat er haalbaar is met het hui-
dige budget, wat er extra mogelijk wordt met een 
kleine extra bijdrage, en hoeveel het zou uitmaken 
als het volledige extra budget van 500 miljoen euro 
zou worden geïnvesteerd.

k ansen Ondanks het huidige economische kli-
maat en de forse bezuinigingsplannen van het 
kabinet ziet Engelen de kansen voor de wetenschap 
niet heel negatief in. ‘We vragen op verschillende 
fronten om extra investeringen. Op het gebied van 
de maatschappijgedreven thema’s verwacht ik dat 
dat geld er wel komt. Dat zal ook wel moeten. Het 
gaat hier om maatschappelijke problemen die 
oplossingen behoeven. Grotere uitdagingen zie ik 

als het gaat om investeringen in infrastructuur.’ 
Koppen knikt instemmend. ‘Voorheen werd er veel 
geïnvesteerd in infrastructuur vanuit de FES-
gelden (Fonds Economische Structuurversterking, 
geld dat vrijkomt uit de aardgasbaten en waar vol-
gens kabinetsbesluit ongeveer tien procent van 
naar de kenniseconomie ging - red). Het huidige 
kabinet heeft besloten deze kraan voor de weten-
schap dicht te draaien. Dat is een grote aderlating. 
Het lijkt er voorlopig niet op dat daar iets voor in de 
plaats komt.’
NWO zoekt actief naar aanknopingspunten. ‘Het 
nieuwe ministerie van Economische Zaken, 
Landbouw en Innovatie wil de komende jaren inzet-
ten op een aantal zogenoemde topsectoren. Wij zijn 
nu met hen in gesprek over hoe die topsectoren en 
de wetenschap elkaar het beste kunnen versterken. 
Onze thema’s vallen er bijna naadloos mee samen’, 
constateert Engelen. ‘Dat is ook niet verwonderlijk’, 
zegt hij even later. ‘Die topgebieden komen niet uit 
de lucht vallen. Een topgebied chemie bijvoorbeeld, 
is als zodanig ontstaan doordat Nederland structu-
reel geïnvesteerd heeft in fundamenteel en toege-
past onderzoek op dit terrein. Dat heeft op zijn beurt 
geleid tot een bloeiend bedrijfsleven. We moeten als 

NWO dan ook blijven bepleiten dat er niet alleen 
geld moet gaan naar een aantal speerpunten, maar 
dat het voor een ware kenniseconomie onontbeerlijk 
is juist breed te financieren. Dat betekent dat je 
zowel in onderwerpen als in type onderzoek de volle 
breedte moet bestrijken: van taalonderzoek tot 
nanowetenschap, en van fundamenteel tot toegepast 
onderzoek. Zonder het een, stort het ander als een 
kaartenhuis in elkaar.’ >
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Groeien met kennis

‘ We vragen op verschillende fronten om  
extra investeringen’
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parkinsonpatiënten kunnen tijdens het lopen plot-

seling het gevoel krijgen dat hun voeten aan de 

grond vastgevroren zitten. Neurologe in opleiding 

anke Snijders ontdekte met een agiko-subsidie 

van zonmw welke hersengebieden verantwoor-

delijk zijn voor dit zogeheten bevriezen, en publi-

ceerde erover in het prestigieuze tijdschrift Brain. 

‘Deze onderzoeksdag ben ik eigenlijk niet honderd 
procent onderzoeker maar ook moeder: mijn zoontje 
van een half jaar oud is ziek. In de uurtjes dat hij 
slaapt, zit ik thuis achter de computer. Mijn promo-
tiedatum is in zicht en mijn werk bestaat nu vooral 
uit afronden, artikelen indienen en alles mooi aan 
elkaar breien. En daarnaast uit projecten opzetten 
die weer voortvloeien uit dat promotieonderzoek: 
er is nog zoveel méér te doen! Leuk om langzaam 
een expert te worden en anderen op weg te kunnen 
helpen. 
Maar nu vooral achter de computer dus. Dat was bij 
het verzamelen van de data voor mijn proefschrift 
nog wel anders. Zoals tijdens dat ene onderzoek, 
waarvoor ik patiënten met de ziekte van Parkinson 
op een loopband liet lopen waarop op onvoorspel-
bare momenten plankjes vielen die ze moesten ont-
wijken. Hiermee wilden we het invaliderende maar 
vaak ongrijpbare fenomeen bevriezen opwekken. 
Als je dit fenomeen goed kunt opwekken, kun je het 
nader bestuderen en mogelijk verhelpen. 
Patiënten moesten komen zonder dat ze hun medi-
catie hadden ingenomen, en dat viel vaak niet mee. 
Veel moeite met lopen, trillen, moeilijk te verstaan. 
Dan merk je – als onderzoeker en als patiënt – weer 
wat een uitvinding die medicatie is, en wat een 

vreselijke rotziekte parkinson is. Zie in die toestand 
maar eens op een loopband te komen en obstakels 
te ontwijken. 
We begonnen met rustig oefenen op de loopband. 
Eerst liep ik er naast, om de patiënt te kunnen 
ondersteunen en om het loopritme voor te doen. 
Noodstop in de hand. Want leuk, dat bevriezen 
opwekken, maar als het echt optreedt dan sta je 
stil en komt het einde van de loopband erg snel. 
Gelukkig zaten patiënten vast in een harnasje, en is 
die noodstop eigenlijk bijna nooit nodig geweest: de 
episodes die werden opgewekt waren meestal erg 
kort. Kennelijk werkte de loopband zelf als een sti-
mulans om tóch weer te beginnen met lopen. 
Na de periode van wennen, moesten de patiënten 
heel wat obstakels vermijden. Ongelooflijk wat voor 
doorzetters dat waren. Sommigen ging het redelijk 
makkelijk af. Anderen moesten vaker uitrusten. Dan 
zetten we de band stil en lieten het harnasje naar 
beneden zakken zodat de patiënt op een stoel op de 
loopband kon gaan zitten, met eventueel een glas 
drinken. En dan de volgende paar obstakels weer…  
Maar eerder stoppen ho maar, dat experiment 
moest en zou afgemaakt worden, vonden ze. 
Voor het experiment in de MRI-scanner gold eigen-
lijk hetzelfde. Het is best lang om twee keer drie 
kwartier in een scanner te liggen. Zeker zonder 
medicatie, met trillend been of arm, terwijl je je 
steeds maar weer inbeeldt dat je door een gang 
loopt. Wij als onderzoekers hebben dan wel trucjes 
om dat trillen niet erg te vinden – zolang het hoofd 
maar niet beweegt – voor de patiënt is het soms 
knap hinderlijk. Prachtig als zo’n proefpersoon met 
wat kleine aansporingen tóch het hele experiment 
goed kan volbrengen. En als de gegevens die je zo 
verkrijgt ervoor zorgen dat loopstoornissen bij de 
ziekte van Parkinson beter begrepen worden, dan is 
onderzoek doen erg mooi!

 d a g B o e k n o t i t i e s 

Bibberend bevriezenOnderzoek doen is 
vaak intensief en ver-

moeiend, maar vrijwel 
nooit saai. Sommigen 

turen dag en nacht 
naar hun compu-

terscherm om een 
belangrijke ontdek-

king te doen. anderen 
vorsen in hun labora-
toria, met pipetjes en 

petrischaaltjes, naar 
nieuwe kennis. er zijn 

er die nachten door-
brengen op een berg 

in chili, telescopen 
gericht op ons onein-
dige heelal. anderen 

gaan ondergronds en 
kruipen door duistere 
gangen, op zoek naar 

ons verleden. eén 
ding hebben zij allen 

gemeen: bezieling. 
Wetenschap bedrijven 

levert soms onver-
wacht spannende 

momenten op. een 
dag uit het leven van 

een onderzoeker.
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Koppen: ‘Vandaar de keuze van de Möbiusring als 
beeldmerk bij deze strategie: deze symboliseert 
hoe nieuwsgierigheidsgedreven en maatschappelijk 
geïnspireerde vraagstukken onlosmakelijk met 
elkaar verbonden zijn.’

rOl Engelen en Koppen zijn duidelijk over de rol 
die NWO de komende jaren gaat spelen. ‘Wij staan 
voor het nationale belang van de wetenschap, 
gedacht vanuit de werking van de wetenschap zelf. 
Als er een pot geld komt met een label erop waar 
het aan besteed moet worden, moeten wij bepalen 
of dat geld inderdaad bij de beste onderzoekers 
terecht kan komen. Als het gaat om investeringen 

in infrastructuur, vinden wij het belangrijker dàt 
er een nieuwe faciliteit komt, dan waar die komt. 
Daarmee staan wij los van de politiek van een indi-
viduele universiteit, die – volkomen terecht overi-
gens – vooral opkomt voor zijn eigen belangen. 
Wij moeten partijen bij elkaar brengen die elkaar 
kunnen versterken.’ Vanuit die filosofie is er 
binnen de nieuwe strategie een prominentere rol 
weggelegd voor de NWO-instituten. ‘Onze institu-
ten zijn nationale platforms waar onderzoekers 
van verschillende universiteiten kunnen samen-
werken. Binnen die instituten is gespecialiseerde 
kennis en infrastructuur aanwezig, die een natio-
naal karakter heeft en die toegankelijk moet zijn 
voor alle Nederlandse onderzoekers.’
Daarnaast richt NWO nadrukkelijk de blik steeds 
meer op het buitenland. ‘Ook in internationaal 
opzicht is onze rol die van ambassadeur van de 
Nederlandse wetenschap. Wij zijn bijvoorbeeld een 
zeer belangrijke gesprekspartner als het gaat om 
de invulling van het achtste Europese 
Kaderprogramma. Onze strategie past goed binnen 
de bewegingen die binnen Europa gaande zijn.’
Tijdens de lancering van de strategie afgelopen 
zomer prees toenmalig staatssecretaris en huidig 
minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap 
Marja van Bijsterveldt het feit dat NWO zowel het 
fundamentele als het toepassingsgerichte onder-
zoek omarmt, en onderschreef ze het belang van 
wetenschappelijk onderzoek voor Nederland. Nu is 
het volgens de beide NWO’ers meer dan ooit zaak 
om dat belang te blijven onderstrepen. ‘Als je kijkt 
naar het aantal wetenschappers per hoofd van de 
beroepsbevolking ligt dat in ons land lager dan het 
Europees gemiddelde. Daarmee blijft de ambitie 
om in de top 5 van kenniseconomieën te komen 
tamelijk onbereikbaar. En als dat nu zou komen 
door een gebrek aan talent… maar dat is absoluut 
niet het geval. De honoreringspercentages bij de 
Vernieuwingsimpuls liggen inmiddels onder de 
twintig procent. Veel talentvolle onderzoekers 
krijgen dus niet de kans zich te ontwikkelen. 
Hun potentieel en hun grensverleggende ideeën 
blijven nu ongebruikt. Dat moeten we als wel-
varend land niet laten gebeuren’, sluit de NWO-
voorzitter strijdvaardig af.

‘ Wij staan voor het nationale 
belang van de wetenschap, 
gedacht vanuit de werking van 
de wetenschap zelf’

<
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Speerpunten: Investeringen in talent en vrij onderzoek versterken; Samen met partners 

investeren in maatschappijgeïnspireerde thema’s; kennisbenutting stimuleren en facili-

teren; Internationale samenwerking verstevigen binnen en buiten Europa; Toegang tot 

hoogwaardige onderzoeksfaciliteiten bevorderen; De nationale rol van NWO-instituten 

versterken. meer informatie: www.nwo.nl/strategie2011
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ondergang van de vooruitstrevende stroming. 
‘Kunstenaars zijn door hun engagement met de opko-
mende Sovjetmaatschappij mede uit eigen beweging 
richting het socialistisch realisme gegaan.’ 
‘Voor mij zijn de meest interessante figuren die 
kunstenaars die in het begin gematigd avant-gardis-
tisch waren. Deze mensen maten zichzelf eigenlijk 
al in de jaren twintig een Socialistisch Realistische 
stijl aan.’ Scheijen vergelijkt deze ontwikkeling met 
het Stockholmsyndroom waarbij gegijzelden zich op 
den duur identificeren met de doelen van hun gijzel-
nemers. ‘Dat is wat er eigenlijk gebeurde met veel 
avant-gardisten. Ze werden “gegijzeld” door een 
politiek apparaat en gingen zich gedragen naar zijn 
ideologische en esthetische voorkeuren.’ Het verhaal 
biedt weinig lichtpuntjes. ‘Dat maakt de avant-garde 
zo dramatisch. Zo’n fantastische ontwikkeling, die 
zo snel uitdooft.’
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de russische avant-garde is aan het begin van de 

twintigste eeuw een ware revolutie in de kunsten 

in rusland. maar als Stalin in 1932 het Socialistisch 

realisme tot staatskunst verheft, valt definitief het 

doek voor de avant-gardisten. veni-onderzoeker 

Sjeng Scheijen onderzoekt aan de universiteit leiden 

de ondergang van deze russische stroming.

Volgens Scheijen is de Rusissche avant-garde een 
van de allergrootste artistieke bewegingen die 
Europa ooit heeft voortgebracht. Tot de Russische 
avant-garde horen grote namen als Malevich, Tatlin 
en Lissitzky. ‘Als je naar de hedendaagse moderne 
kunst kijkt, zal het je verbazen wat kunstenaars in 
1925 in Rusland al hadden bedacht. Hun werk was 
destijds zeer gedurfd, vooruitstrevend en van een 
uitzonderlijke kwaliteit. Bovendien voltrok deze 
omwenteling zich over de volle breedte van de kun-
sten. De Russische avant-garde heeft voor mij een 
vergelijkbare status als de Nederlandse kunst in de 
Gouden Eeuw.’   
Scheijen is slavist en specialist op het gebied van de 
Russische kunst van de negentiende en vroegtwin-
tigste eeuw. In 2009 promoveerde hij op de veel-

geroemde biografie van Sergej Diaghilev, oprichter 
van de Ballets Russes. In zijn Veni-onderzoek bestu-
deert Scheijen vanuit een nieuwe invalshoek hoe de 
Russische avant-garde ten einde kwam. 
‘Wetenschappers baseren zich vaak op uitspraken die 
kunstenaars publiekelijk deden. Die visies verschillen 
dikwijls van hoe er in privékringen werd gedacht.’ 
Scheijen duikt in grotendeels ongepubliceerde per-
soonlijke briefwisselingen, dagboeken en andere ego-
documenten. Met zijn studie wil hij de nodige nuance 
aanbrengen in de huidige beeldvorming over de 

de vernieuwings impuls 

veni vidi vici steunt 

talentvolle onderzoe-

kers in verschillende 

fases van hun weten-

schappelijke carrière in 

de verwezenlijking van 

hun grens ver leg gende 

onderzoeksplannen.

De teloorgang 
van de Russische 

avant-garde 

‘De Russische avant-garde 
heeft voor mij een vergelijkbare 

status als de Nederlandse kunst in 
de Gouden eeuw’

Sjeng Scheijen bij Kazimir 

Malevich, Zelfportret in twee 

dimensies, 1915, Stedelijk 

Museum, Amsterdam.


